
Dative singular (Komu? Čemu?) 

after verbs: 

Eva chce dát Petrovi dárek. KOMU chce dát Eva dárek? 

Medik měří pacientovi tlak. ____ měří tlak? ___ měří pacientovi? 

Nerozumím české gramatice. ČEMU nerozumíš? 

Rozumím všemu. Nerozumím ničemu! 

after prepositions: 

Bydlíme naproti kampusu. Naproti ____ bydlíte? 

Rozumíte mi? Ne, nerozumím vám.  

Udělal jsem to kvůli tobě. Kvůli ____ jsi to udělal? 

Pamatujte: Co je ti? Co je vám? Je mi špatně. 

Motá se _____(já) hlava. Co je ___(ona)? Kolik je ____(on) let? 



Masculine inanimate 

 zelený park: naproti zelenému parku 

 počítač: počítači 

 



Masculine animate 

 Hard: dobrý doktor-dobrému doktorovi 

 český pacient-českému pacientovi 

 gynekolog, kardiolog: Půjdu ke gynekologovi, ke 

kardiologovi. 

 tvůj tatínek-tvému tatínkovi 

 Soft: náš lékař-k našemu lékaři 

 zubař – Musím jít k zubaři, protože mě bolí zub. 

Má ordinaci naproti Univerzitnímu kampusu. 

Nerozumím tomu pacientovi, protože mluví potichu. 

 



Feminine 

 Alice říká Evě: „Dnes nemám čas.“ 

 Eva říká Alici: „To nevadí.“ 

 hezká žena-hezké ženě 

 česká doktorka-české doktorce  (k     c) 

 sestra-sestře (r      ř), noha-noze (h      z) 

 restaurace- restauraci 

 kost-kosti 

Píšu mail profesorce. Zavolám mamince. Píšu mail tetě. 

Nerozumím gramatice. Profesorka vysvětluje gramatiku 
studentovi a studentce. 

   



Neuter 

 město-k městu 

 Černé moře-k Černému moři 

 moderní náměstí=modernímu náměstí 

Čemu dáváte přednost? Pivu nebo vínu? 



Personal pronouns in dative 

já mi ke mně 

ty ti k tobě 

on mu k němu 

ona jí k ní 

my nám k nám 

vy vám k vám 

oni, ony jim k nim 

Pomůžeš (já)? 

Samozřejmě(ty) pomůžu. 

Poděkoval (ona) za pomoc. 

Bydlí naproti (oni).  

Jak se (ty) tady líbí? Co (on) chutná? 

Kolik je (vy) let? Je (já) 23 let. 

Není (on) zima? Nemá teplé oblečení. 

Profesorka (my) vysvětluje dativ. 
Rozumíme (ona) dobře. 

Nerozumím (to). Rozumíte (všechno)? 

(Co) jste nerozuměli? 

(Kdo) pomáháte? 

Kdo (vy) pomáhá? 



Do you remember? 

Personal pronouns in accusative 

já mě na mě 

ty tě na tebe 

on ho na něho 

ona ji na ni 

my nás na nás 

vy vás na vás 

oni, ony je na ně 

Co (vy) bolí?  

Bolí (já) levá ruka.  

Dívám se na (ona).  

Nikdy jsem (ona) tady neviděl. 

Tatínek je v nemocnici. Myslím 
na (on) každý den. Uvidím 
(on) zítra, půjdu k (on) na 
návštěvu, 

Babička je nemocná. Navštěvuju 
(ona) každý den. 

Vyšetřím (vy). Podívám se (vy) 
do krku a poslechnu si srdce 
a plíce.  

 


